
43
MAGAZYN GEODEZYJNY nr 6 (25) CZERWIEC 1997

w tej sprawie nie doprowadzi³o wpraw-
dzie do ca³kowitego wycofania siê ABiEA
z tego w¹tpliwego rozwi¹zania, ale w ka¿-
dym razie fina³ sprawy w Trybunale Kon-
stytucyjnym wskazuje, ¿e nie jest ona tak
czysta, jak pocz¹tkowo s¹dzi³a ABiEA.
Walne Zgromadzenie uzna³o, ¿e dobrze
by³oby skierowaæ do premiera interpe-
lacjê poselsk¹ w sprawie naruszenia usta-
wy o zamówieniach publicznych w zakre-
sie zlecania prac geodezyjnych przez
ABiEA. W uchwale zobowi¹za³o Radê
GIG do podjêcia stosownych kroków. Je-
szcze raz okazuje siê, ¿e dzia³aj¹c w gru-
pie osi¹gn¹æ mo¿emy wiêcej ni¿ w poje-
dynkê, nie mówi¹c o tym, ¿e z organi-
zacj¹ tak¹ jak Geodezyjna Izba Gospo-
darcza „w³adza” rozmawia inaczej ni¿
z Jasiem Kowalskim.
Walne Zgromadzenie podjê³o decyzje
o zmianach w statucie. Mia³y one charak-
ter kosmetyczny, ale nie by³y ca³kiem bez
znaczenia. Przewodnicz¹cy GIG zosta³ prze-
mianowany na prezesa, a Walne Zgroma-
dzenie odbywaæ siê bêdzie nie wiosn¹ ka¿-
dego roku, ale w dowolnym terminie raz
w roku. Ten drugi zabieg umo¿liwi zorga-
nizowanie kolejnego spotkania w Katowi-
cach w czasie IV Targów Geodezji. Po-
zwoli to uczestnikom tych imprez upiec
dwie pieczenie przy jednym ogniu. Nawia-
sem mówi¹c, sprawa targów okaza³a siê
kolejnym tematem wzbudzaj¹cym ¿ywe za-
interesowanie. Obok targów dla geodetów
(mo¿na na nich kupiæ sprzêt i oprogramo-
wanie) wiele osób wskazywa³o na potrzebê
organizacji targów us³ug geodezyjnych. Ot-
warte pozosta³o pytanie, jak „zwabiæ” tê
drug¹ stronê, czyli zwiedzaj¹cych...
Prezesem Izby na kolejn¹ kadencjê zosta³
Marek Ziemak. Walne Zgromadzenie zo-
bowi¹za³o Radê GIG do wyst¹pienia do
GUGiK-u o przeprowadzenie weryfikacji
zasad przyznawania uprawnieñ zawodo-
wych, a tak¿e o ustalenie zasad zawiera-
nia umów z inwestorami zewnêtrznymi
rozwoju zasobu geodezyjno-kartograficz-
nego z upowa¿nieniem zarz¹dzaj¹cego za-
sobem do zaci¹gania odpowiednich zobo-
wi¹zañ. Ponadto Rada GIG zosta³a zobo-
wi¹zana do przekazywania GUGiK-owi
informacji o przypadkach nieprawid³o-
woœci, kiedy np. ODGiK-i wystêpuj¹ na
przetargach na prace geodezyjne lub wo-
jewodowie wydaj¹ zarz¹dzenia w¹tpliwe
co do zgodnoœci z obowi¹zuj¹cym pra-
wem. Walne Zgromadzenie GIG opowie-
dzia³o siê za dobrowolnoœci¹ przynale¿-
noœci firm do izb gospodarczych oraz za
równoprawnym istnieniem  izb bran¿o-
wych i regionalnych.

Katarzyna Paku³a-Kwieciñska

13 wrzeœnia 1994 r. Izba zosta³a wpisana do rejestru

Izb Gospodarczych XVI Wydzia³u S¹du Rejestrowe-

go w Warszawie. Powo³ano 5 przedstawicielstw re-

gionalnych: w Katowicach, Opolu, Sieradzu, Przemy-

œlu i Warszawie. W czasie trwania pierwszej kadencji

Rada Izby obradowa³a 11 razy, zbieraj¹c siê regular-

nie raz na kwarta³ zgodnie z wymogiem statutu, a po-

nadto odby³y siê cztery Walne Zgromadzenia cz³on-

ków Izby (ze zgromadzeniem za³o¿ycielskim w³¹cz-

nie). Rada podjê³a ogó³em 57 uchwa³. Cz³onkowie

Izby byli na bie¿¹co informowani o przebiegu dzia³al-

noœci Izby poprzez wydawany przez Biuro Izby Biule-

tyn; ³¹cznie zredagowano 15 numerów. W momencie

rejestracji Izba liczy³a 105 cz³onków-za³o¿ycieli. Ich

liczba pocz¹tkowo wzros³a do 168, a po kolejnych

wykluczeniach z powodu niep³acenia sk³adek cz³on-

kowskich oraz po przyjêciu 15 nowych firm stan obec-

ny wynosi 127 cz³onków.

W sprawozdaniu ujêta zostanie jedynie dzia³alnoœæ

w okresie po IV Walnym Zgromadzeniu (tj. po 16

maja 1996 r.); poprzednia ka¿dorazowo by³a treœci¹

sprawozdañ przedk³adanych na kolejnych Walnych

Zgromadzeniach Izby.

Dzia³alnoœæ opiniodawcza
Przez ostatnie dwa lata Izba popiera³a ideê utworze-

nia G³ównego Urzêdu Geodezji i Kartografii. Zasadni-

cze problemy nurtuj¹ce cz³onków Izby by³y w 1996

roku w rozmowach z G³ównym Geodet¹ Kraju odk³a-

dane do momentu utworzenia GUGiK.

Po jego utworzeniu Rada Izby zaprosi³a nowo powo-

³anego G³ównego Geodetê Kraju Józefa Rackiego

oraz wiceprezesa Jerzego Albina na spotkanie. Przed-

stawiliœmy kierownictwu Urzêdu problemy nurtuj¹ce

wykonawstwo geodezyjne, w tym przede wszystkim

sprawê zasad dzia³ania WBGiTR-ów, tzn. dotacji bu-

d¿etowych dla tych biur i ich udzia³u w wolnym rynku

robót geodezyjnych oraz systemu op³at za us³ugi OD-

GiK. Dowiedzieliœmy siê, ¿e sprawy wspó³pracy no-

wego urzêdu z Ministerstwem Rolnictwa bêd¹ oma-

wiane pomiêdzy tymi instytucjami w najbli¿szych mie-

si¹cach. Z informacji tej wyniknê³o te¿ niestety, ¿e

nowy urz¹d nie ma jednoznacznie obejmowaæ swoi-

mi kompetencjami geodezji dla terenów rolnych, w tym

oczywiœcie dzia³alnoœci WBGiTR-ów. W drugiej spra-

wie uzyskaliœmy obietnicê, ¿e urz¹d pilnie powo³a

komisjê dla opracowania rozporz¹dzenia o op³atach

za us³ugi ODGiK-ów i ¿e zostanie do niej zaproszony

przedstawiciel Izby. Rada Izby ze swojej strony zobo-

wi¹za³a siê przedstawiæ w³asny projekt systemu op³at.

Na przestrzeni ostatniego roku Izba opiniowa³a, za

poœrednictwem upowa¿nionych firm b¹dŸ ekspertów

desygnowanych do pracy w zespo³ach powo³ywanych

przez GGK lub zainteresowane ministerstwa, tworze-

nie poni¿szych aktów prawnych:

– zarz¹dzenie ministra gospodarki przestrzennej i bu-

downictwa o rozgraniczaniu nieruchomoœci,

– rozporz¹dzenie ministrów gospodarki przestrzennej

i budownictwa oraz rolnictwa i gospodarki ¿ywnoœcio-

wej o ewidencji gruntów,

– rozporz¹dzenie ministra gospodarki przestrzennej

i budownictwa o ochronie znaków geodezyjnych.

Wszystkie te akty prawne zosta³y ju¿ wprowadzone

do stosowania.

Inne zagadnienia
Po IV Walnym Zgromadzeniu Rada Izby podjê³a wie-

le dzia³añ maj¹cych za cel poprawê warunków dzia-

³alnoœci firm geodezyjnych. I tak:

1. Wyst¹piliœmy do wszystkich prezesów s¹dów wo-

jewódzkich, tam, gdzie dzia³aj¹ firmy geodezyjne zrze-

szone w Izbie, z wnioskami o u³atwienie wykonaw-

com robót geodezyjnych dostêpu do archiwów akt

Skrót sprawozdania
z dzia³alnoœci Rady i Biura GIG
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hipotecznych. Otrzymaliœmy liczne odpowiedzi, w któ-

rych prezesi s¹dów deklaruj¹ daleko id¹c¹ pomoc

i zrozumienie potrzeb firm geodezyjnych w szybkim

i kompletnym badaniu zawartoœci archiwów akt hipo-

tecznych.

2. Zwróciliœmy siê z postulatem do ministra rolnictwa

i gospodarki ¿ywnoœciowej o podjêcie dzia³añ w celu

zwiêkszenia liczby klasyfikatorów gleboznawczych.

Przewodnicz¹cy Izby z³o¿y³ wizytê dyrektorowi De-

partamentu Gospodarki Ziemi¹, podczas której omó-

wiono warunki i zasady rekrutacji kandydatów na przy-

sz³ych klasyfikatorów i przeprowadzania szkolenia. Ne-

gatywnie oceniamy fakt, ¿e uprawnienia do przepro-

wadzania klasyfikacji gleboznawczej posiadaj¹ na za-

sadzie wy³¹cznoœci WBGiTR-y. Pewn¹ nadziejê po-

k³adamy w zamiarze powo³ania klasyfikatorów upraw-

nionych, na wzór uprawnieñ do wykonywania robót

geodezyjnych.

3. Zaniepokojenie firm geodezyjnych wzbudzi³o poro-

zumienie zawarte pomiêdzy Agencj¹ Budowy i Eks-

ploatacji Autostrad a w³aœciwymi wojewodami w spra-

wie poruczenia tym ostatnim przeprowadzenia akcji

wykupu terenów pod autostrady z pominiêciem proce-

dury przetargów publicznych i zlecanie tych czynnoœci

WBGiTR-om. Sprzeciwy Izby wystosowane zosta³y

do Urzêdu Zamówieñ Publicznych, ABiEA, Minister-

stwa Transportu i Gospodarki Morskiej. Nie spotka³y

siê one jednak ze stanowiskiem satysfakcjonuj¹cym

firmy geodezyjne. Izba wystosowa³a równie¿ pisma

protestacyjne do zainteresowanych wojewodów (³¹cz-

nie 27). Wywo³a³y one reakcjê mieszan¹, w wiêkszo-

œci nieprzychyln¹ stanowisku Izby. W tej sytuacji Izba

wys³a³a doniesienie do Najwy¿szej Izby Kontroli o na-

ruszeniu prawa i pope³nieniu przestêpstwa polegaj¹-

cego na nierespektowaniu przepisów prawa o zamó-

wieniach publicznych i o przeciwdzia³aniu nieuczciwej

konkurencji przy wyborze wykonawców prac geode-

zyjnych dla sporz¹dzenia dokumentacji geodezyjnej

do wykupu gruntów pod projektowane autostrady. NIK

po przeanalizowaniu zagadnienia skierowa³ do Trybu-

na³u Konstytucyjnego zapytanie o wyk³adniê przepi-

sów prawa w przedmiocie niestosowania siê do treœci

ustawy o zamówieniach publicznych. Sprawa jest w to-

ku.

4. Izba wielokrotnie postulowa³a nowelizacjê rozpo-

rz¹dzenia o op³atach za us³ugi oœrodków dokumenta-

cji geodezyjno-kartograficznej. Z inicjatywy Izby, zgod-

nie z ustaleniami z pierwszego spotkania Rady Izby

z kierownictwem GUGiK – Roman Kasprzak, w³aœci-

ciel firmy „GRUNT” z Radomia, podj¹³ siê zadania

opracowania projektu rozporz¹dzenia. Projekt taki, bar-

dzo wysoko oceniony przez Izbê, zosta³ opracowany

i przekazany do G³ównego Urzêdu Geodezji i Karto-

grafii celem wykorzystania w pracach zespo³u powo-

³anego przez prezesa GUGiK. Pan Kasprzak jest zre-

szt¹ z rekomendacji Izby cz³onkiem tego¿ zespo³u.

Korzystaj¹c z okazji, jak¹ jest dzisiejsze Walne Zgro-

madzenie cz³onków GIG, pragnê z³o¿yæ Panu Roma-

nowi Kasprzakowi serdeczne podziêkowanie i uzna-

nie za staranne i wnikliwe opracowanie projektu roz-

porz¹dzenia [treœæ projektu na str. 45-50 – red.].

5. Izba uczestniczy³a aktywnie w dyskusjach na te-

mat nowej ustawy o samorz¹dzie gospodarczym.

Pierwsze projekty tej ustawy zak³ada³y obowi¹zko-

w¹ przynale¿noœæ wszystkich firm do regionalnych

izb przemys³owo-handlowych, natomiast istnienie

izb bran¿owych by³o potraktowane marginesowo.

W tej sytuacji Rada Izby podjê³a uchwa³ê o przyst¹-

pieniu do Stowarzyszenia Izb Bran¿owych, organi-

zacji grupuj¹cej 46 izb. Stowarzyszenie to wyst¹pi³o

bezpoœrednio do parlamentu, prezydenta i rz¹du

z protestem przeciwko projektowi ustawy. Wszyst-

kie te izby stwierdzi³y, ¿e wiêŸ zawodowa ³¹cz¹ca

ich cz³onków jest autentyczn¹ potrzeb¹, natomiast

w izbach regionalnych jedynym wspólnym tematem

s¹ podatki. Uznano, ¿e jeœli ju¿ przynale¿noœæ ma

byæ obowi¹zkowa (jest to tzw. model europejski –

Niemcy, Francja, W³ochy), to nale¿y zapewniæ przed-

siêbiorcom wybór tej przynale¿noœci pomiêdzy izb¹

bran¿ow¹ i regionaln¹ na zasadzie równoprawno-

œci. W wyniku tych dzia³añ zg³oszono do projektu

ustawy 243 poprawki. Aktualnie w sejmie trwaj¹ dys-

kusje na ostatecznym kszta³tem ustawy. Ze wzglê-

du jednak na du¿e ró¿nice zdañ pomiêdzy ugrupo-

waniami parlamentarnymi szanse na uchwalenie tej

ustawy przez obecny parlament s¹ niewielkie.

6. Wielokrotnie telefonicznie i pisemnie Biuro Izby

zwraca³o siê do Ministerstwa Finansów z proœb¹ o wy-

k³adnie przepisów finansowo-skarbowych, zw³aszcza

w czêœci dotycz¹cej dzia³alnoœci firm geodezyjnych.

Uzyskane informacje by³y niezw³ocznie komuniko-

wane zainteresowanym firmom. Ostatnia interpreta-

cja dotyczy³a obowi¹zku p³acenia podatku VAT w przy-

padku pobierania zaliczek na poczet zamówionych

us³ug geodezyjnych. Kopia pisma ministerstwa bê-

dzie przes³ana zainteresowanym firmom wraz z naj-

bli¿szym biuletynem.

7. Kilka firm, cz³onków GIG, poœrednicz¹cych w ob-

rocie œwiat³okopiarkami zosta³o wezwanych przez

Stowarzyszenie Zbiorowego Zarz¹dzania Prawami

Autorskimi Twórców Dzie³ Naukowych i Technicz-

nych z siedzib¹ w Kielcach do zap³acenia 1% war-

toœci sprzedanych urz¹dzeñ poczynaj¹c od roku

1996 wstecz, jako nale¿noœci z tytu³u naruszenia

potencjalnych praw autorskich, mimo ¿e w geodezji

dotychczas nie ma (niestety) pojêcia ochrony auto-

rskiej w odniesieniu do opracowañ geodezyjnych.

Po d³ugich wyjaœnieniach uzyskaliœmy z Minister-

stwa Kultury i Sztuki korzystn¹ dla nas interpretacjê

rozporz¹dzenia. Zainteresowane firmy mog¹ w Biu-

rze Izby uzyskaæ kopiê pisma wy³¹czaj¹cego œwiat-

³okopiarki z listy urz¹dzeñ zakwalifikowanych do od-

prowadzania czêœci ich wartoœci na rzecz stowarzy-

szenia – reprezentanta praw autorskich twórców dzie³

kultury i sztuki.

8. Izba bierze czynny udzia³ w dzia³alnoœci Krajowej

Izby Gospodarczej, czego ostatnim przejawem jest

udzia³ w wydaniu Katalogu „Gospodarka polska”. Za-

chêcam wszystkich do skorzystania z oferty, jak¹ da-

je zaprezentowanie swojej firmy w ogólnopolskim wy-

dawnictwie, a tak¿e do jej reklamy. Nadmieniæ nale-

¿y, ¿e oprócz przewodnicz¹cego Izby, który jest z urzê-

du cz³onkiem Rady Krajowej Izby Gospodarczej, w jej

sk³ad wszed³ z wyboru Zenon Kulesza, w³aœciciel fir-

my „PRYZMAT” z Czêstochowy.

9. Izba wspó³dzia³a³a przez ca³y rok z Krajowym Zwi¹z-

kiem Pracodawców Firm Geodezyjno-Kartograficznych

w zakresie wspólnego stosunku do organizacji nowo

tworzonego G³ównego Urzêdu Geodezji i Kartografii.

Nasze rekomendacje na kierownicze stanowiska w GU-

GiK nie zosta³y niestety wziête pod uwagê.

Dzia³alnoœæ Biura Izby
Biuro Izby pracowa³o przez ostatni rok w tym samym

lokalu przy ulicy Czackiego, bez zmian w dwuosobo-

wym sk³adzie. Sytuacja finansowa Izby jest œrednia.

Sk³adki regularnie wp³aca ok. 100 firm, reszta regulu-

je je z opóŸnieniami lub po wielokrotnych ponagle-

niach. W ramach dzia³alnoœci gospodarczej Biuro Izby

uczestniczy³o w organizacji dwóch szkoleñ o tematy-

ce geodezyjno-prawnej.

Podsumowanie
W drugiej kadencji Izba zamierza kontynuowaæ swoj¹

dzia³alnoœæ i zaanga¿owanie w opracowanie aktów

prawnych maj¹cych ogromny wp³yw na dzia³alnoœæ

gospodarcz¹ firm geodezyjnych. Przed nami tak wa¿-

kie problemy jak:

– planowana nowelizacja prawa geodezyjnego,

– dalsze dyskusje na temat statusu prawnego i orga-

nizacyjnego WBGiTR-ów w polskiej rzeczywistoœci

geodezyjnej,

– wdro¿enie katastru nieruchomoœci,

– bliska perspektywa integracji Polski z krajami Unii

Europejskiej,

– szerokie wkraczanie nowych technik pomiarów i wy-

konywania map i zwi¹zane z tym odpowiednie prze-

kszta³canie przepisów i instrukcji,

– prawo autorskie w geodezji,

– prawne aspekty obrotu materia³ami geodezyjnymi

w formie numerycznej.

Za nami tak bardzo oczekiwane wydarzenie jak utwo-

rzenie G³ównego Urzêdu Geodezji i Kartografii. Liczy-

my, ¿e Izba i Urz¹d nawi¹¿¹ owocn¹ wspó³pracê ku

wzajemnemu po¿ytkowi obu stron.

Wszystko to bêdzie siê dziaæ na prze³omie wieków

i w warunkach szybkiego rozwoju gospodarczego kra-

ju. Druga kadencja Rady Izby zakoñczy siê ju¿ w XXI

wieku. Dlatego te¿ dziêkuj¹c wszystkim cz³onkom

Rady za pe³n¹ zaanga¿owania pracê w pierwszej ka-

dencji, liczê na krytyczn¹ i sprawiedliw¹ ocenê naszej

pracy oraz ¿e ka¿dy g³os w dyskusji wytyczy i wzbo-

gaci program dzia³ania nowej Rady na nastêpn¹ ka-

dencjê. Bêdzie dla niej stanowi³ nieoceniony materia³

do przemyœleñ i aktywnej pracy w naszym wspólnym

interesie.

Marek Ziemak
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